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62 ezren látták az ókori Kína-kiállítást

4.

Az élelmiszerek drágultak a legjobban

4.

Húsvéti élelmiszercsomaggal segít Szeged

2. 10.

Új szerepkörben Márton Anita

Botka László a BYD-ről:
A szegediek többsége

támogatja a beruházást
„A szegediek túlnyomó többsége támogatja a BYD-beru-
házást” – írta Facebook-oldalán Botka László. Szeged pol-
gármestere arról is írt bejegyzésében, hogy a magyar gaz-
daságtörténet egyik legnagyobb beruházása valósul meg 
Szegeden. Ahogy fogalmazott: „a város szélén, az M5-ös és 
az M43-as autópálya kereszteződésében már évek óta ter-
veztünk ipari parkot, mert lakóövezetet nem érint és kiváló a 
logisztikai lehetősége.” Cikkünk a 3. oldalon

Holnap ki fog tanítani?

S
oha nem volt olyan 
alacsony az elmúlt 
tíz évben a főállá-
sú munkaviszony-

ban foglalkoztatott pedagó-
gusok száma, mint a mosta-
ni tanévben. Nagy Erzsébet, 
a PDSZ ügyvivője szerint a 
státusztörvény miatt hagyta 
el sok tanár a pályát. Mind-
eközben – ahogy az képün-
kön is látszik, ahol életkor 

szerint álltak négy oszlopba 
a tanárok – olyan kevés fi-
atal választja a tanári hiva-
tást, hogy pár éven belül el-
fogyhatnak az iskolákból a 
pedagógusok. Pilz Olivér, a 
Tanítanék Mozgalom alapí-
tója szerint az inflációkövető 
béremelés nem fogja megál-
lítani a tömeges pályaelha-
gyást.

Írásunk a 2. oldalon

A
z Orbán-kormány támogatásával vágatna ki egy 
hathektáros véderdőt a Szeged-Csanádi Egyház-
megye a püspöki futballstadion mellett, hogy is-
kolát építsen. A 68 éve telepített erdő évente több 

mint 400 tonna szálló port köt meg, amely a Homokhátság-
ról áramlik be Szegedre.

Szeged városa mindig hangsúlyozza: nincs ellene az is-
kolaépítésnek. Az utóbbi két évtizedben sok iskolát újított 
fel a város, még 2013 után is, amikor az állam elvette az ön-
kormányzattól az iskolaműködtetés jogát. Az önkormányzat 
alternatív javaslatot is letett az asztalra az iskola helyszínére 
vonatkozóan, mely száz méterre fekszik a véderdőtől. Itt fa-
kivágás és természetkárosítás nélkül lehetne megépíteni az 
iskolát. A Szeged Televízió megkérdezte a szegedieket, mit 
gondolnak az erdőirtásról. Cikkünk a 3. oldalon

Ne vágják ki a fákat! – szegediek
a püspökség tervezett erdőirtásáról

Véderdő a püspöki stadion mellett. A megkérdezett szege-
diek egyöntetű véleménye: maradjon az erdő, ne irtsák ki a 
fákat, építsen a püspökség egy másik, a futballstadionhoz 
közeli területen iskolát, ahol nem kell fákat kivágni. Fotó: 
Kuklis István

Százmilliós bírsággal fenyegeti a várost
az MVM a kevés gázfogyasztás miatt

Százmillió forintos büntetést 
akar fizettetni a kormány irá-
nyítása alatt álló Magyar Vil-
lamos Művek az önkormány-
zattal, mert takarékosak 
voltak az energiával a város 
cégei és intézményei.

A
z Orbán-kormány 
2022 őszén kötelez-
te Szeged városát, 
hogy készítsen ener-

giahatékonysági intézkedési 
tervet, amellyel felkészül a spó-
rolásra. Ezért is kellett tavaly 
év elején hosszabb-rövidebb 
időre bezárni az önkormányza-
ti intézményeket. Azaz a Fidesz 
felszólította az önkormányza-
tot, hogy spóroljon az energiá-
val, aminek eleget is tett a vá-
ros. Most mégis büntetni akar-
ja az MVM az önkormányzatot, 
mert spórolt és végrehajtotta a 
kormány által elrendelt intéz-
kedési tervet. A város szerint 
jogtalan a követelés, s ha kell, 
bírósághoz fordul.

Bővebben az 5. oldalon

Tavaly év elején záródtak a gázfőelzáró csapok, Szeged városa eleget tett a kormány 
felszólításának. Most mégis büntetni akarja a kormány cége, az MVM az önkormányza-
tot, mert spóroltak az energiával a város cégei és intézményei. 
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Decemberben 5,5 százalékkal,
2023-ban átlagosan 17,6 százalékkal

emelkedtek az árak
A Központi Statisztikai Hi-
vatal nemrégiben közzétett 
adatai szerint tizenkét hó-
nap alatt, 2022. december-
hez viszonyítva 2023-ban 
átlagosan 17,6 százalékkal 
nőttek az árak – írta meg a 
444. hu.

D
ecemberben az 
élelmiszerek ára 
4,8 százalékkal 
emelkedett, ezen 

belül leginkább a cukoré 
42,1 százalékkal, valamint a 
csokoládéé és kakaóé 17,2 
százalékkal. Drágultak a 
szolgáltatások is 12,4 szá-

zalékkal, az autópálya-hasz-
nálat 20,5, a járműjavítás 
és -karbantartás 13,3, 
az üdülési szolgál-
tatás, illetve a 
sport- és mú-
zeumi belé-
pők egyaránt 
12 százalék-
kal kerületek 
többe. A mosó- 
és tisztítószerek 
ára 13,5, a gyógysze-
reké 7,9, a testápolási cikke-
ké 6,7 százalékkal lett ma-
gasabb.

2023-ban az előző évhez 
képest legjobban az élelmi-

szerek drágultak: 25,9 szá-
zalékkal. A fogyasztói árak 

átlagosan 17,6 százalék-
kal nőttek. A háztar-

tási energia ára 
22,1, az egyéb 
c i k k e k é , 
ü z e m a n y a -
goké 18,6, a 
szolgáltatáso-

ké 13,2, a ru-
házkodási cikkeké 

8,3, a tartós fogyasztá-
si cikkeké 5,6 százalékkal 
emelkedett. A fogyasztói 
árak a nyugdíjas háztartá-
sok körében átlagosan 18,3 
százalékkal nőttek. 

Évente 1,4 milliárd forintba
kerülnek a kormány tanácsadói

A 
K-Monitor közér-
dekű adatigény-
léssel kikérte az 
összes minisztéri-

umtól, hogy kiket foglalkoz-
tatnak (fő)tanácsadóként. A 
válaszokból kiderült: a kor-
mány 76 politikai tanács-
adót és 24 politikai főta-
nácsadót foglalkoztat, akik-
nek a fizetésére évente 1,4 
milliárd forint közpénz megy 
el, havi átlagban bruttó 1 
millió 72 ezer forintot keres-
nek. Azt viszont nem árulták 
el, hogy kikről van szó. 

A K-Monitor szerint a 
döntéshozatali folyamat 
fontos alakítói a minisztéri-
umba ki-be járó, érintettek-

kel egyeztető, döntéseket 
előkészítő tanácsadók, akik-
nek a személye és pozíciója 
közérdekű adat. Épp ezért 
az Adatvédelmi Hatósághoz 

fordultak, hogy mondja ki: 
a nyilvánosságra tartozik a 
tanácsadók kiléte. (Az info- 
grafika forrása a K-Monitor 
Facebook-oldala.)

Soha nem tanított még ilyen kevés pedagógus
az elmúlt évtizedben, mint ebben a tanévben

A 
Központi Statiszti-
kai Hivatal nemrégi-
ben összesítette az 
óvodákban, az ál-

talános és középiskolákban 
dolgozó pedagógusok lét- 
számadatait. E szerint jelen-
leg 145 ezer 589 főállású pe-
dagógus dolgozik a közneve-
lésben és a szakképzésben, 
ami 1610-zel jelent keveseb-
bet az előző év azonos idő-
szakához képest. Ez újabb 
mélypontot jelent a főállású 
munkaviszonyban foglalkoz-
tatott pedagógusok számá-
ban. Az elmúlt tíz évben a 

legtöbb főállású pedagógus, 
154 ezer 386 a 2016/2017-
es tanévben oktatott, a legke-
vesebb pedig az aktuális ne-
velési évben, összesen 145 
ezer 589. Ez azt jelenti, hogy 
a hét évvel ezelőtti csúcs-
hoz képest 8797 pedagógus-
sal van kevesebb jelenleg a 
rendszerben, miközben a ta-
nulók száma némileg még 
emelkedett is.

A legnagyobb visszaesés 
az általános iskolai tanárok 
számában történt, a tavalyi 
73 ezer 675-ről 72 ezer 514 
főre csökkent. Annyira kevés 

a pedagógus, hogy egy janu-
ártól hatályos kormányren-
delet szerint már felsősöket 
is oktathatnak az alsós taní-
tók. A szakképző iskolákban 
dolgozó tanárok száma 201 
fővel, az óvodapedagógusok 
száma 174 fővel, a gimnázi-
umi tanárok száma 132 fő-
vel csökkent. A tanári pálya 
végzetes elnőiesedését mu-
tatja, hogy az általános is-
kolában tanító 72 ezer 514 
pedagógusból 62 ezer 181 a 
nő, azaz jelenleg a közokta-

tásban dolgozó tanárok több 
mint 85,5 százaléka nő.

A pedagógusok száma 
annak ellenére csökkent, 
hogy a kormány lehetővé 
tette a nyugdíjas tanárok 
korlátok nélküli visszafoglal-
koztatását. A KSH adataiból 
az is kiderül, hogy miközben 
a főállású pedagógusok szá-
ma csökkent, a diákok össz-
létszáma több mint 26 ezer-
rel emelkedett, 1 millió 588 
ezer 311-re.

A nappali oktatásban 

szinte valamennyi intéz-
ménytípusban nőtt a tanulók 
száma, egyedül az általános 
iskolákba járnak mintegy há-
romezer fővel kevesebben. A 
tavalyi évhez hasonlóan idén 
is mintegy 2600 súlyosan és 
halmozottan hátrányos gyer-
mek vesz részt a fejlesztő 
nevelés-oktatásban, a velük 
foglalkozó főállású pedagó-
gusok száma viszont 453-ról 
441 főre csökkent. 

– Azért, hogy a főállású 
pedagógusok összlétszáma 

újabb negatív rekordot dön-
tött, egyértelműen a heves 
tiltakozásokat kiváltó új pe-
dagógus-életpályatörvény, 
vagyis a státusztörvény tehe-
tő felelőssé. Ez amellett, hogy 
megszüntette a pedagógusok 
közalkalmazotti státuszát, 
több más hátrányos intézke-
dést is tartalmaz – mondta 
a Népszava érdeklődésére 
Nagy Erzsébet, a Pedagógu-
sok Demokratikus Szakszer-
vezetének ügyvivője.

R. G.

Soha nem volt olyan alacsony az elmúlt tíz évben a főállá-
sú munkaviszonyban foglalkoztatott pedagógusok száma, 
mint a mostani, 2023/2024-es tanévben. Nagy Erzsébet, 
a PDSZ ügyvivője szerint a státusztörvény miatt hagyta 
el sok tanár a pedagógusi pályát. Pilz Olivér, a Tanítanék 
Mozgalom alapítója szerint a kormány által bejelentett 
inflációkövető béremelés nem fogja megállítani a töme-
ges pályaelhagyást. Szerinte félő, hogy szubjektív szem-
pontok alapján megy majd a béremelés.

A friss diplomásoknak csak
a 22 százaléka ment el tanárnak

Összesen 2231 pályakezdő pedagógus kezdte meg a 
munkát a 2023/2024-es tanévben – közölte a Nép-
szavával az Oktatási Hivatal. A lap megnézte, hányan 
kezdtek pedagógia tanulmányokat 2018-ban a fel-
sőoktatásban (ötéves a tanárképzés): 9728-an, vagy-
is nagyjából az elvileg pedagógusként diplomázók 22 
százaléka kezdte csak el a pályát.

A nyug-
díjas háztar-

tások körében 
átlagosan 18,3 

százalékkal nőttek 
a fogyasztói 

árak.
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Gyakorlatias 
demokrácia 

H
a egy kicsit távolabbra nézünk Magyarország 
határainál, akkor már egészen közel hozzánk 
láthatjuk azt, hogy a demokráciáért meg kell 
küzdeni. 

A decemberi szerbiai választást követően az ottani el-
lenzék fogott reménytelennek látszó küzdelembe annak ér-
dekében, hogy ha nem is az országos, de legalább a belg-
rádi eredmények hasonlítsanak jobban a feltételezhető 
valóságra. A magyar politikai rendszer egyik fő partnere, 
Vučič elnök mindent elkövetett, hogy déli szomszédunknál 
a médiában ne is nagyon lehessen észrevenni az ellenzé-
ket – vagy csak azon a módon, ahogyan a kormányoldal 
beszél az ellenzékről. Üzemszerű volt a szavazók rávéte-
le, utaztatása is a voksolásra, s ha volt effektív csalás, az 
mindezen felül történt. Bár alighanem joggal tarthatunk 
attól, hogy a szerb ellenzék küzdelme nem fog eredményre 
vezetni, mégis, a demokráciáért folytatott küzdelmek hite-
lességének jót tesz, hogy most, ebben a helyzetben sem 
adja fel mindenki. 

Északra tőlünk, két országhatárral följebb az új lengyel 
kormány küzd azokkal a korábbi jogsértésekkel, amelyeket 
az előző kormány nyolcéves uralma hagyományozott rá. 
Kaczyńskiék a – pártjukhoz tartozó, most is hivatalban lévő 
– köztársasági elnök asszisztenciája mellett hoztak létre 
alkotmányellenesen intézményeket, testületeket, például a 
közmédia felügyeletére, s így neveztek ki új bírókat és alkot-
mánybírókat, akik most az új kormány döntéseiről monda-
nak elítélő véleményt, holott ők maguk nem is ülhetnének 
azon a széken, amelyen ülnek. Érdemes odafigyelni Lengyel-
országra azért is, mert valószínűleg az egykor majd bekövet-
kező magyarországi jövőre látunk ott mintát, arra, hogyan 
bontható le egy olyan „mélyállam”, amely akkor is a helyén 
marad, ha az azt létrehozó párt elveszíti a választást és a 
felszíni intézményekből nagy duzzogva ki kell vonulnia. Már-
pedig a mélyállam felszámolása nélkül nincs mozgástere az 
új kormánynak, ami nem pusztán hatalmi érdeksérelem, de 
a demokrácia megcsúfolása is, hiszen egy szabad választá-
son megszerzett kormányzati mandátum a nép akaratának 
kifejeződése: azért szavaztak az emberek bizonyos politikai 
erőkre, mert azt akarták, hogy ők hozzanak döntéseket, ne 
az előzőek, akiket leváltottak. 

E rövid kirándulások után hazatérve azt látjuk, hogy a 
rendszerleváltó kísérletek a 2022-es parlamenti választás 
óta mintha hamvukba haltak volna, s csak helyi vagy egy-
mástól elkülönült politikai kísérleteket érzékelni, többnyire 
azonban belesimulási stratégiákat követhetünk nyomon, 
meg azt, hogy a színen maradó szereplők hogyan próbálnak 
egymással versengeni a Fidesz mögötti helyekért. 

Merész asszociációs ugrásnak tűnhet, de a január első 
napjaiban zajló bérletvita példaként szolgál arra, miért len-
ne fontos több demokrácia – ha már, úgy tűnik, hogy a de-
mokrácia és jogállam nagy elvi kérdései nem hoznak lázba 
tömegeket. 

Ha ugyanis létezik demokratikus politikai tér, akkor egy 
miniszternek ultimátumok helyett magyarázatokat kell ad-
nia a döntéseire, s akkor ugyanebben a nyilvános térben 
lesznek képviselők, polgármesterek, szakemberek, akik 
meg mernek és meg akarnak szólalni, érvre érvvel felelve. 
Ez ahhoz vezet, hogy a vitát figyelő állampolgárnak esélye 
lesz az elhangzottakban felismernie a saját érdekeit, kiala-
kítani a saját álláspontját, és a véleménye hangoztatásával 
letenni a voksot a számára megfelelőbb verzió mellett. 

Erre is jó a demokrácia, hogy jobb életünk lehessen, 
pusztán attól, hogy tudjuk, értjük, mi történik körülöttünk. 

Érdemes lenne küzdeni érte egy keveset. 

Botka László a BYD-ről:
A szegediek túlnyomó többsége

támogatja a beruházást

B
otka László janu-
ár elején posztolt 
először a BYD-ről a 
Facebook-oldalán 

azt követően, hogy még ka-
rácsony előtt jelentette be: 
Szegeden építi meg európai 
gyárát a BYD, a világ veze-
tő elektromosautó-gyártója. 
A januári bejegyzésében ar-
ról írt Szeged polgármeste-
re, hogy a közgyűlés minden 
frakciója és a visszajelzések, 
valamint a közvélemény-ku-
tatások szerint a szegediek 

túlnyomó többsége is támo-
gatja a beruházást.

„A magyar gazdaság-
történet egyik legnagyobb 
beruházása valósul meg 
Szegeden. A város szélén, 
az M5-ös és az M43-as au-
tópálya kereszteződésében 
már évek óta terveztünk ipa-

ri parkot, mert lakóövezetet 
nem érint és kiváló a logiszti-
kai lehetősége.

Több ezer új munkahelyet 
és óriási, városfejlesztésre 
használható helyiadó-bevételt 
hoz a világ legnagyobb elekt-
romosautó-gyára Szegedre.

Köszönöm, hogy a köz-

gyűlés minden frakciója és 
a visszajelzések, valamint 
a közvélemény-kutatások 
szerint a szegediek túlnyo-
mó többsége is támogatja a 
beruházást. Építjük tovább 
Szegedet, a jövő városát!” 
– írta Facebook-posztjában 
Botka László polgármester.

Ne vágják ki a fákat! – szegediek
a püspökség tervezett erdőirtásáról

Sz
eged városa 
mindig hang-
súlyozza: nem 
az iskolaépítés 

ellen van. Az önkormányzat 
alternatív javaslatot is letett 
az asztalra az iskola helyszí-
nére vonatkozóan, mely száz 
méterre fekszik a véderdő-
től. Itt fakivágás és termé-
szetkárosítás nélkül lehetne 
megépíteni az iskolát. Ám hi-
ába a javaslat, a püspökség 
köti az ebet a karóhoz. A Sze-

ged Televízió megkérdezte a 
szegedieket, mit gondolnak 
az erdőirtásról.

A válaszokból kiderül, 
hogy az önkormányzat állás-
pontja egybeesik a szegedi-
ek véleményével.

„Felháborító, hogy ki 
akarják irtani az erdőt. Ment-
sük meg a fákat!” 

„Maradjon az erdő.”
„Szeretjük az erdőket, 

maradjon az erdő. Ez most 
különösen fontos a globális 

felmelegedés miatt. Ha fel-
ajánlottak egy másik hely-
színt, akkor azt fogadják el.” 

„Láttam a tévében az 
erdőirtásról szóló riportot. 
Egyértelmű, hogy 
ne vágják ki 
a fákat!”

„Min-
d e n h o l 
r o s s z , 
a h o l 
f á k a t 
vágnak ki. 
Persze, nem 
mindegy, milyen 
célból vágják ki a fákat.”

„Iskolát terveznek oda 
építeni, de úgy tudom, van 
egy másik terület, mégis az 

erdő helyére akarják felépí-
teni az iskolát. Mit lehet er-
ről mondani?”

„Szomorú. Mi ragaszko-
dunk a zöldövezethez.”

„Ez biztosan rosszat tesz 
a biodiverzitásnak (bioló-

giai sokféleségnek – 
a szerk.). Erdészeti 
szakembereket kel-
lene megkérdezni.”

„Nagyon sajnál-
nám, ha kiirtanák az 

erdőt, mert kell, hogy 
levegőzzön a város.”

„Semmiféleképpen se 
irtsák ki az erdőt, mert az 
nagyon jó. Egészségesebb 
levegőt biztosít, főleg városi 
embereknek.”

Eddig az erdő 
védett minket, 

most mi védjük az 
erdőt!

Nagy Sándor alpol-
gármester

Az Orbán-kormány támogatásával vágatna ki egy hathek-
táros véderdőt a Szeged-Csanádi Egyházmegye a püspöki 
futballstadion mellett, hogy iskolát építsen. A 68 éve te-
lepített erdő évente több mint 400 tonna szálló port köt 
meg, amely a Homokhátságról áramlik be Szegedre.
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PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzata pályázatot hirdet szociálisan hátrányos helyzetű háztartásoknak 

húsvéti élelmiszercsomagokra

A támogatásban részesíthető azon szegedi bejelentett lakóhellyel vagy tartózkodási hellyel rendelkező személy, 
aki:

• Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzatától 2023. vagy 2024. évben települési támogatásban vagy rendsze-
res gyermekvédelmi kedvezményben (rendkívüli gyermekvédelmi támogatásban) részesült. A pályázat kapcsán 
települési támogatásnak tekintendő a települési támogatásokról szóló 7/2016. (IV. 20.) önkormányzati rendelet 
alapján nyújtott lakhatási támogatás vagy lakásfenntartást segítő rezsi-hozzájárulás (lakbér- és rezsitámogatás), 
gyógyszertámogatás, hátralékcsökkentési támogatás, átmeneti segély, temetési segély, szülési támogatás, beis-
kolázási támogatás, valamint időskorúak és egészségkárosodottak támogatása)
vagy
• a Szegedi Kistérség Többcélú Társulása Egyesített Szociális Intézményben 2023. vagy 2024. évben, Szegeden, 
személyes gondoskodást nyújtó szociális vagy gyermekjóléti alapellátás körébe tartozó étkeztetésben, házi segít-
ségnyújtásban, családsegítésben, gyermekjóléti szolgáltatásban vagy fogyatékosok nappali ellátásában részesül.

A háztartás fogalom meghatározását a szociális igazgatásról és szociális ellátásokról szóló 1993. évi III. törvény 
4. §-a tartalmazza, azaz egy lakásban együtt lakó, ott bejelentett lakóhellyel vagy tartózkodási hellyel rendelkező 

személyek közössége.

Egy háztartásból egy személy kaphat húsvéti csomagot.
A benyújtás határideje és módja: 2024. január 15. és 2024. február 15. között.

A támogatást igénylő a Humán Közszolgáltatási Iroda (továbbiakban: Iroda) által elkészített formanyomtatványon, 
vagy ügyfélkapus azonosítást követően elektronikus úton terjesztheti elő igényét.
Az űrlap online kitöltése és beküldése a https://elugy.hu/szeged weboldalon lehetséges.
A formanyomtatvány Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzat honlapjáról (www.szegedvaros.hu) letölthető, vagy 
személyesen az Iroda Ügyfélszolgálatán, továbbá a Polgármesteri Hivatal Kirendeltségein beszerezhető.

A pályázati űrlapot postai úton az alábbi címre lehet benyújtani:

Szeged Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal Humán Közszolgáltatási Iroda
6720 Szeged, Széchenyi tér 11.,

vagy
személyesen ügyfélfogadási időben az Iroda Ügyfélszolgálatán, továbbá a Polgármesteri Hivatal Kirendeltségein.
A pályázatok befogadása és a csomagok odaítélése a rendelkezésre álló csomagok száma erejéig történik. A 
feltételeknek megfelelő pályázók közül a jogosultság megállapítása nem a benyújtás sorrendje, hanem a szociális 
rászorultság figyelembevételével történik. Ennek során különösen rászorultnak minősül a többgyermekes háztar-
tás, a tartósan beteg, illetve fogyatékos személyt ápoló, gondozó háztartás, az egyedülálló időskorú személy, vagy 
egyéb, méltánylást érdemlő okból krízishelyzetben lévő háztartás.

Nem támogatható az a személy, aki tartós bentlakásos intézmény lakója.

Az Iroda a nyertes pályázóknak értesítést küld, melyben tájékoztatást ad arról, hogy hol és mikor vehetik át a 
húsvéti csomagot. Amennyiben a csomag nem kerül átvételre a megadott helyen és időpontban, és a pályázó 
akadályoztatottságát nem jelzi, a csomag más szociálisan rászorult személy részére kerül átadásra.

A csomag kiadása átvételi elismervény mellett történik.

A pályázati felhívás a Szegedi Tükör című önkormányzati hetilapban, továbbá a www.szegedvaros.hu honlapon 
kerül megjelentetésre.
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Új Esély Központ Szeged

INGYENES ÉLELMISZERCSOMAG

a szenvedélyproblémával küzdőknek

JELENTKEZZEN ÖN IS!

szegedi lakcím szükséges

Szeged, Kossuth Lajos sgt. 29. (udvari épület)

2024. január 23-28. (8-14 óra között)

06 70 657 7513 btesz.hu/szeged

előzetes regisztrációhoz kötött

Baptista Tevékeny

Szeretet Misszió

Hatvankétezren látták
az ókori Kína-kiállítást

Csaknem 62 ezren látták a 
január elején bezárt ókori 
Kína-kiállítást. Ezzel a tárlat 
bekerült a Móra Ferenc Mú-
zeum eddigi legsikeresebb 
rendezvényei közé. A Sang-
hajból érkezett műtárgyak 
csomagolását már elkezd-
ték, de az agyagkatonák még 
nem köszönnek el Szegedtől. 
A tervek szerint január végé-
től egy új kiállítás részeként 
még láthatóak lesznek az 
agyagkatonák a múzeum-
ban. Fotó: Iványi Aurél

Közparkot alakítanak ki 
a Kállay liget helyén

J
ó ütemben halad Új-
szegeden a Kállay liget 
rehabilitációja. A ko-
rábban erdőként nyil-

vántartott területen rende-
zett, biztonságos közparkot 
alakítanak ki. Az itt élők jogos 
igénye, hogy a közelben lévő 
parkban pihenhessenek, 
sportolhassanak. Ezért az 
önkormányzat átminősítteti a 
területet közparkká, melynek 
rendezése, a beteg fák kivá-
gása novemberben kezdő-
dött. Filó Bernát erdőmérnök 
vizsgálata és szakvéleménye 
alapján, aki minden fát fel-
mért, eltávolítják a több mint 
száz éve ültetett, balesetve-
szélyes fákat. – Ez alapján 
jelöltük ki azokat, amiket az 
erdőtörvény betartásával és 
az erdészeti hatóság enge-
délyével ki kell vágni, mert 
balesetveszélyesek. A város 

máshol pótolja a kivágott fá-
kat – mondta Makrai László, 
a környezetgazdálkodási cég 
igazgatója.

– A szakma és az itt élők 
igénye találkozott, hiszen az 
erdő elérte azt az életkort, 
amikor dönteni kellett a 
sorsáról, mert balesetveszé-

lyessé vált. Közben megje-
lent egy közösségi igény, az 
erdő helyett nagyobb szük-
ség lenne egy parkra, ahol 
a város, a civil szervezetek 
és vállalkozások összefo-
gásával egy játszótér is lesz 
– mondta Avramov András 
önkormányzati képviselő.

Makrai László igazgató és Avramov András önkormányza-
ti képviselő. Fotó: Iványi Aurél

Botka László: Új támogatást
vezetünk be az egyre mélyülő

megélhetési válság miatt
Botka László polgármester be-
jelentette: húsvét alkalmából 
3500 ételcsomagot oszt ki idén 
az önkormányzat. Az új támoga-
tásra február 15-éig regisztrál-
hatnak a rászorulók.

– A karácsonyi ételcsomag 
iránti megnövekedett igény 
hatására döntött úgy a város-
vezetés, hogy húsvétkor is ha-
sonló támogatással segítenek 
a rászorulókon – jelentette be 
Botka László. Az új támoga-
tásra február 15-éig lehet re-
gisztrálni online, postai úton 
vagy személyesen a város Hu-
mán Közszolgáltatási Irodá-
jának az ügyfélszolgálatán, a 
Széchenyi tér 11. szám alatt.

A polgármester elmondta, 
decemberben rekordszámú 
jelentkező regisztrált a kará-
csonyi ajándékcsomagra. A 
város évek óta hidegétel-cso-
maggal segíti a rászorulók, a 
nélkülözők ünnepi készülődé-
sét. Tavaly a szokásosnál is 
többen éltek a lehetőséggel, 
3500 családos és egyedülálló 
ember kapott csomagot.

Az ország egyre romló 
gazdasági helyzete, az egyre 
mélyülő megélhetési válság 
miatt idén húsvét alkalmából 
is lehet majd kérni a város 
segítségét. Az ajándékcso-
mag a húsvéti ünnepi menü 
elkészítéséhez is szükséges 
alapanyagokat tartalmazza. 
Botka László elmondta: a 
szegediek összefogásának 
köszönhetően Magyarország 
legszélesebb és legerősebb 
szociális hálóját építette ki a 
város az elmúlt években. Az 
idősek, a családosok és a rá-
szorulók támogatására már 
több mint 1,5 milliárd forin-
tot fordít az önkormányzat.

– A kormány magára 
hagyta a rászorulókat, mi 

azonban mindenkinek segí-
tünk, akinek szüksége van 
rá – hangsúlyozta a polgár-
mester.

Az újonnan bevezetett 
támogatásra azon szegediek 
jelentkezhetnek, akik tele-
pülési támogatásban vagy 
rendszeres gyermekvédelmi 
kedvezményben részesülnek, 
részesültek 2023-ban. Jogo-
sult a támogatásra ezen kívül 
mindenki, aki személyes gon-
doskodást nyújtó szociális 
vagy gyermekjóléti alapellá-
tás körébe tartozó étkeztetés-
ben, házi segítségnyújtásban, 
családsegítésben, gyermek-
jóléti szolgáltatásban vagy 
fogyatékosok nappali ellátá-
sában részesül.
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Büntetné a rekordnyereséget termelő MVM
Szeged városát, mert kevés gázt

fogyasztottak az önkormányzat intézményei

H
asonlóra készül a 
Magyar Villamos 
Művek (MVM) a 
gázfogyasztással 

kapcsolatosan, mint ami a 
Szetávval történt. A szegedi 
távfűtő céget azért büntették 
meg, mert a spórolás és az 
enyhe idő miatt nem használ-
ta fel azt a gázmennyiséget, 
amire eredetileg leszerződött, 
így hiába a kontinensen egye-
dülálló geotermikus fűtési le-
hetőség, a Szetávtól elvárták 
volna, hogy gázt használjon.

A kormányközeli MVM 
most újra büntetné az önkor-

mányzatot, ezúttal azért, mert 
kevesebb gázt használtak el 
az önkormányzati cégek és 

intézmények, mint amire le-
szerződtek. Az önkormányzat 
jogtalannak tartja a kötbére-
zést.

– Szeged városa éppen 
azért folytat le közös beszer-
zéseket a villamos áram és 
gáz tekintetében is egy időben 
minden cégére és intézmé-
nyére vonatkozóan, hogy ha 
valamelyik az átlagosnál ke-

vesebbet vagy többet fogyasz-
tana az adott évben, akkor is 
a többi ki tudja egyensúlyozni 
a különbségeket. Az alulvéte-
lezéshez kapcsolódó kötbér 
tehát csak akkor merülhet fel, 
ha minden intézménynél és 
cégnél egyszerre lépne fel a 
fogyasztáscsökkenés. Csak-
hogy az Orbán-kormány még 
2022 őszén éppen erre kö-
telezte Szegedet, hogy készít-
sen egy energiahatékonysági 
intézkedési tervet, amellyel 
felkészül a város a spórolás-
ra. Ezért is kellett 2023 elején 
hosszabb-rövidebb időre be-
zárnunk az önkormányzati in-
tézményeinket. Azaz a Fidesz 
felszólította az önkormányza-
tot, hogy spóroljon, aminek 
eleget is tett Szeged városa. 
Most mégis büntetni akarja 
a kormányzati gázszolgálta-
tó az önkormányzatot azért, 
mert spórolt és végrehajtotta 
a kormány által elrendelt in-
tézkedési tervet. A büntetés 
pontos összegét egyelőre 
még összesíti az önkormány-
zat, mert minden fogyasztási 
helyre külön-külön küldi meg 
a szolgáltató a kötbérszámlá-
kat, de körülbelül a 100 millió 
forintot érheti el a teljes köt-
bértartozás összege – mond-
ta Kovács Tamás.

A gazdasági alpolgármes-
ter szerint ráadásul a kibo-
csátott számlák nemcsak a 
fogyasztói szerződéseket, de 
a jogszabályokat is semmibe 
veszik, és tisztességtelenek, 
amely magatartás messze 
méltatlan egy állami cégtől. 
Éppen emiatt bíznak abban, 

hogy az önkor-
m á n y z a t n a k 
végül mégsem 
kell kifizetnie a 
büntetést, de 
bírósághoz for-
dulnak, ha szük-
séges. 

Az MVM-
mel ugyanis 
Szeged szer-
ződött le, így a 
kötbérigénnyel 
is a városházát 
kellett volna 
megkeresnie. 
Ehhez képest a 
gázszolgáltató 
az önkormány-
zati cégeket és 
intézményeket 
kezdte el kü-
lön-külön bün-
tetni, a Sport és 
Fürdők Kft. 30 
millió, a Szegedi 
Nemzeti Szín-
ház 11 millió 
forintos bün-
tetést kapott 
m i n d e n f a j t a 
számlarészle-
tezés nélkül. A 
szolgáltató azt 
sem vette fi-
gyelembe, hogy 2022 őszén 
a kormány éppen az ener-
giaválság miatt adott ki egy 
rendeletet, amely a megkö-
tött szerződésekre is alkal-
mazandó, és amely szerint a 
szerződött mennyiség hatvan 
százalékáig jogosult az önkor-
mányzat az alulvételezésre. 
Kovács Tamás szerint az ösz-
szes mulasztást elkövette az 

MVM, amit el lehetett követni 
ebben a kérdésben. Jóhisze-
műen azt gondolhatnánk 
– fogalmazott a gazdasági 
alpolgármester –, hogy a kor-
mányban egyszerűen nem 
tudja a jobb kéz, mit csinál a 
bal. De miután éppen kará-
csony előtt, december 22-én, 
az utolsó munkanapon küld-
ték az értesítést, és január 
2-áig lehetett reklamálni, mi-
közben lehetett tudni, hogy 
január 8-ig közigazgatási szü-
net van az önkormányzatnál. 
Ez már a rosszhiszeműséget 
és szándékosságot is felveti, 
különösen egy olyan jelentős 
kormányközeli cégtől, amely 
300 milliárd forintos rekord-
nyereséggel zárta az évet az 
energiaválság kellős köze-
pén, amikor jóval a piaci árak 
fölött adták a lakosságnak 
és a cégeknek is a gázt. En-
nek a bődületes haszonnak 
pedig már helyet is talált a 
kormány, és meg akarja vá-
sárolni a Budapest Airportot.

G. Sz. L.

Nem pörgött a gázóra, spóroltak az önkormányzat cégei 
és intézményei. A takarékoskodás miatt követel százmilliót 
a várostól az MVM.

Alulvételezési kötbért – körülbelül 100 millió forintos 
büntetést – akar fi zettetni a kormány irányítása alatt álló 
Magyar Villamos Művek az önkormányzattal, mert a város 
végrehajtotta azt az energiatakarékossági tervet tavaly 
év elején, amire a kormány kötelezte Szegedet. „Normá-
lisak?!?” – így kommentálta a hírt Botka László polgár-
mester.

Botka László: Normálisak?!?

„Normálisak?!? Az önkormányzati cégeink és intézmé-
nyeink takarékosak voltak az energiával. A kormány 
cége ezért büntetést szab ki, ki kellene fizetnünk a fel 
nem használt energia árát is! Abszurdisztán...” – reagált 
a hírre Botka László polgármester a Facebook-oldalán.

Kovács Tamás: A kormányban egysze-
rűen nem tudja a jobb kéz, hogy mit 
csinál a bal. Fotó: Iványi Aurél 
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Gyerekelőadás felnőtteknek:  
A Szemüveges Szirén

A bábszínház kultúranapi estje után az igazgató egy gyászfeldolgozás-specialistával beszélget

Felnőtteknek szóló programsoro-
zatában a kultúra napján, január 
22-én 19 órától először mutatja 
be egy gyerekelőadását a Kövér 
Béla Bábszínház. A Szemüveges 
Szirén története után az igazgató, 
Kiss Ágnes egy gyászfeldolgozás-
módszer-specialistával, Mezey 
Eszterrel beszélget. Mert az intéz-
mény azt vallja, hogy a báb nem 
csak gyerekjáték.

– Eszter megnézte A Szemüveges 
Szirén című előadásunkat, ami a 
mostani évadunk első bemutatója 
volt. Nagyon nagy hatást gyakorolt 
rá az előadás nyilvánvalóan azért, 
mert a témája nagyon illik Esz-
ternek a tevékenységi köréhez, 
ugyanis ő gyászfeldolgozás-spe-
cialista. Az előadás nagyon sok 
aspektusból, számos szereplőn 
keresztül mutatja meg a gyász 
különböző stádiumait, hogyan le-
het ezt feldolgozni, hogyan állunk 
hozzá, hol vannak elakadások. 
Mindezt szépen, indirekt módon. 
Ez akkora hatást gyakorolt Eszter-
re, hogy írt egy kommentet a Fa-
cebookon az előadásunkhoz, hogy 
ezt mindenkinek látnia kellene, 
mert annyira jól beszél a témáról, 
ha nevezhetjük így – mesélte Kiss 

Ágnes, a Kövér Béla Bábszínház 
igazgatója együttműködésük kez-
detéről Mezey Eszterrel. – Fontos 
missziónk Schneider Jankó rende-
zővel, hogy létrehozzunk szociá-
lisan érzékenyítő előadásokat is. 
Hiszen a másik szakmám bábte-
rapeuta és szociális munkás. Volt 

már a bullying a témánk, a Mara 
és a pillangófül című mesével. 

– A Szemüveges Szirén is egy 
érzékenyítő előadás, figyelembe 
véve a gyerekek életkori sajátos-
ságait. Fontos ugyanis, milyen 
stílusban, mennyit adagolunk be-
lőle. Azt gondolom, azért lényeges, 
mert nincs elég kapaszkodójuk a 
szülőknek és a pedagógusoknak 
ahhoz, hogy a felmerülő témákról 
beszéljenek. Egyrészt, mert nem 
pszichológusok, másrészt, mert 
nagyon átalakult a mai modern 
családmodell, ahol nem élnek 
együtt generációk, akik átörökí-
tenék a tudást. Azt hiszem, mi is 
tudunk kicsit segíteni egy előadás-
sal, mert felvetünk, megnyitunk 
dolgokat, kérdéseket teszünk fel. 
Mivel pont olyan igazgató vagyok, 
akinek a másik szakmája telitalá-
lat ehhez az érzékenyítő részhez, 
meg tudok keresni olyan hiteles, 
izgalmas szakembereket a város-
ban, akik be tudnak kapcsolódni. 
Az első ilyen gyerekelőadás fel-
nőtteknek A Szemüveges Szirén 
lesz, aminek Eszter a katalizáto-
ra azzal, hogy visszajelzést adott 
a színháznak. Úgyhogy én akkor 
megkerestem és megkérdeztem, 
lenne-e kedve ahhoz, hogy be-

szélgessünk. A beszélgetést ki 
fogom nyitni a nézők felé, és arra 
fogjuk gombolyítani a beszélgetés 
fonalát, ami a nézőket legjobban 
érdekli, amiben a legbizonytalan-
abbak, vagy amiben megerősítés-
re várnak. Tervezzük, hogy nyitunk 
ezzel a projektünkkel a pedagó-

gusok, vagyis az óvodák és isko-
lák felé is, reméljük, hogy nyitott 
fülekre, szívekre találunk – tette 
hozzá Kiss Ágnes.

– A férjemmel és óvodáskorú 
kislányunkkal nagy rajongói va-
gyunk a Kövér Béla Bábszínház-
nak. Gyermekünket körülbelül egy-
éves kora óta visszük bábszínházi 
előadásokra és bábszínházi feszti-
válokra. A Szemüveges Szirén című 
előadás rögtön megragadott, ami-
kor családommal először láttam, 
mert egy olyan témát dolgoz fel, 
amelyhez egyrészt szakmailag kap-
csolódom, másrészt a társadalom-
ban gyakran tabu övez: a halál, a 
gyász és a gyászfeldolgozás tema-
tikáját, mindezt nagyon természe-
tes, könnyed és szerethető stílus-
ban – vette át a szót Mezey Eszter, 
gyászfeldolgozásmódszer-specia-
lista. –  A darabban egy édesany-
ját gyászoló kislány, Atlanta szem-
szögéből nézhetünk rá ezekre a 
témákra, így ez nekünk, szülőknek 
is segítség lehet. A gyerekeket 
ugyanis foglalkoztatja a halál, és az 
ezzel kapcsolatos kérdéseiket leg-
először nekünk, szülőknek fogják 
feltenni. A kisgyermekek gyakran 
játékban dolgozzák fel, értik meg a 
világot, ezért játékuk közben vagy 
a számunkra olykor meghökken-
tően szókimondó kérdéseikben is 
megjelenhet a halál témaköre. 

Az előadás tehát lehetőséget 
ad arra, hogy átgondoljuk, először 
is mi magunk hogy viszonyulunk a 
halál témájához. Mennyire tudunk 

közelíteni ehhez a mindannyiunk 
végességét nyomasztóan előrejel-
ző tényhez? Kapcsolunk-e hozzá 
valamilyen vallási vagy filozófiai 
tartalmat, amit már most szeret-
nénk átadni a gyermekünknek? 
Mennyire tudunk mi róla természe-
tesen beszélni? Kultúránk sajnos 
nem vagy alig tanít meg a veszte-
ségek kezelésére, és arra, hogy 
ezek közösségben megoszthatók. 
Hányszor látjuk, hogy a családi 
minta az, hogy mindenki egyedül 
próbál megküzdeni a gyász érzé-
sével. Régen siratóasszonyok jöt-
tek az otthonában felravatalozott 

halotthoz, egyes helyeken halotti 
torokat rendeztek, volt tér és idő, 
de nem utolsósorban volt közösség 
nehéz érzéseink megélésére. Ma-
napság gyakran elszigetelődnek a 
gyászolók, egyedül maradnak érzé-
seikkel, és ez hátráltatja a gyász-
feldolgozásukat, pláne, ha egy 
gyermekről van szó. A Szemüveges 

Szirénben Atlanta nincs egyedül: 
édesapja, nagyapja, tanárnője és 
barátai támogatják és segítik éle-
tét és gyászfeldolgozását.

– Az általam képviselt mód-
szer egyik definíciója a gyászra: 
„a veszteségre adott természetes 
és normális emberi reakció”. De 
ha belegondolunk, ritkán tudunk 
természetesen viszonyulni egy 
halálesethez: szorongunk, hogy 
mit mondjunk, hogyan fejezzük ki 
részvétünket, megkérdezzük-e a 
hozzátartozótól, hogy mi történt; 
mit mondjunk, tanácsoljunk neki. 
Vagyis gyakran nincsen sem tudá-
sunk, sem mintánk azzal kapcso-
latban, hogy hogyan viszonyuljunk 
a halálhoz, a veszteségekhez és 
a gyászhoz. Az pedig pláne nagy 
kérdés, hogy mindezt hogyan kom-
munikáljuk a gyerekek felé, ne 
adj’ isten hogyan segítsük őket a 
gyászukban, miközben mi magunk 
is az érzéseinkkel küszködünk. Ho-
gyan magyarázzuk el jól, mi az a 
halál, és egyáltalán, beszéljünk-e 
róla, vagy inkább hallgassuk el? 

A darab művészi képekben, 
metaforákban is megjeleníti a ha-
lál témakörét, de sokféle erényt 
és jó tulajdonságot is felcsillant. 
Megjelenik benne a természet kö-
zelsége és szeretete, és mindezzel 
együtt sok-sok humor. Kicsiknek 
és nagyoknak szeretettel ajánlom, 
de azt is, hogy ha megnézték, utá-
na beszélgessenek róla a gyerme-
kükkel – fűzte hozzá Mezey Eszter.

Dombai Tünde

Érdekességek
A darab alapját képező me-
sét Dunajcsik Mátyás írta. 
Bábszínpadra alkalmazta 
Schneider Jankó a fia, Ber-
zsián gyerekrajzai alapján. 
Az előadást 2019-ben mu-
tatták be először. A zenét 
Csernák Zoltán Samu állí-
totta össze az író által aján-
lott dzsesszzenék alapján.

Mezey Eszter és Kiss Ágnes. Fotók: Kuklis István

Jelenet a darabból.
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A szimfonikusok trombitása, Póti Bálint lett  
a színház üzemeltetési vezetője

Nyárig a Szegedi Szimfoni-
kus Zenekar trombita szó-
lamvezetőjeként muzsikált 
Póti Bálint, akkor viszont 
gondolt egy merészet. Vál-
tott, és 34 évesen a Szege-
di Nemzeti Színház üzemel-
tetési osztályvezetője lett. 
Azóta a kislánya, a teátrum 
és edzés töltik ki a napjait. 
Az okokról faggattuk a szín-
ház régi-új munkatársát.

– Láttunk már izgalmas vál-
tást a színház kötelékében, 
hiszen Szélpál Szilveszter 
előbb fizikatanár volt, majd 
operaénekes. Ön a szimfo-
nikus zenekar trombitásá-
ból igazolt át a színházhoz, 
annak is az üzemeltetési 
vezetője lett. Hogy született 
meg ez a gondolata?

– Június óta vagyok hi-
vatalosan a színháznál, előt-
te a zenekarban dolgoztam 
2015-től, többek között a 
színház zenés darabjaiban is 
közreműködtem. A szimfoni-
kusoknál trombita szólamve-
zető voltam. Egy barátommal 
elgondolkodtunk egy közös 
vállalkozáson, és hogy erre 
felkészüljünk, mind a ketten 
elkezdtünk iskolába járni. Én 
épületgépésznek tanultam, 
és mire elvégeztem, jött ez a 
lehetőség: a színház pályáza-
tot írt ki az üzemeltetés élére, 
én pedig úgy döntöttem, ki-
próbálom magam.

– Még mindig nem ér-
tem. A szegedi Vántus Ist-
ván zeneművészeti szakkö-
zépiskolában érettségizett, 
az egyetem zeneművészeti 
karán diplomázott. Ha zenét 
kezdett volna tanítani, azt 
elfogadom. De hogy jött az 
épületgépészet?

– Öt évig tanítottam, 
az nem az én világom volt, 
emellett új kihívásokra vágy-
tam. Az építőipar érdekelt, 
eredetileg úgy terveztem, 
hogy a zenekar mellett ala-
pítjuk meg a céget, de jött 
ez a lehetőség. Azért is jött 
jókor a váltás, mert most 
főként nyolctól négyig dolgo-
zom, így sokkal többet lehe-
tek a családommal. Termé-
szetesen, ha valami utána 
történik a színházban, azt is 
kezelni kell, de lényegesen 
kevesebb az esti és hétvégi 
elfoglaltságom, ezáltal ter-

vezhetőbb az életem. Nagy 
szerencsém ráadásul, hogy 
az épületet és nagyon sok 
kollégát legalább látásból 
ismertem, együtt dolgoztunk 
már 2015 óta, ha szerveze-
tileg nem is egy intézmény-
nél. Ez óriási könnyebbsé-
get jelent, hiszen a feladat 
nap mint nap működtetni a 
Nagyszínházat, a Kisszínhá-
zat, a dorozsmai raktárbá-
zist és gyártóműhelyt. Ezek 
régi és még régebbi épüle-
tek, úgyhogy gyakorta adód-
nak megoldandó feladatok. 
Ilyenkor megpróbáljuk saját 
kollégáinkkal orvosolni a 
problémát, de ha nagyobb a 
gond, mielőbb megkeressük 
a megfelelő szakembereket, 
egyeztetjük a javításokat, 
karbantartásokat, de a gép-
járművekkel is mi foglalko-
zunk. A színháznak van egy 
gondnoka és három karban-
tartója, de más, speciális 
feladatnál, vagy nagyobb 
munkához külső cégeket 
kell bevonnunk. 

– Egyszerű most szakem-
bereket, szakipari cégeket 
találni?

– Könnyebb, mint koráb-
ban, amikor sok nagy beru-
házás zajlott egyszerre. A 
jelenlegi kisebb keresletnél 
rövidebb határidőre vállalnak 
a cégek, a minőséget még 
rostálni fogja a következő 
időszak.

– Mikor trombitált kö-
zönség előtt utoljára?

– Karácsony előtt, a Tisza 
Kvintett nevű kamaraegyüt-
tesünkkel, amit a korábbi 
kollégákkal hoztunk létre. Ha 
lesz fellépésünk, természete-
sen arra gyakorlok majd, de 
naponta egyelőre még nem 
veszem kezembe a hang-
szert, nem úgy, mint szólam-
vezetőként, hiszen akkoriban 
a mindennapjaim része volt a 
gyakorlás.

– Mióta trombitál? 
– Hétéves korom óta. Sok 

gyerek furulyával kezdi, és 
egy év után vált. Velem nem 
így történt; nekem gyerekkori 
asztmám volt, és azt mond-
ták, arra jó a trombita, mert 
erősíti a tüdőt, aztán benne 
maradtam a zenélésben.

– Amikor a kollégákat 
látja játszani, nem hiányzik 
a hangszere? 

– Nagyon szerettem 
Verdit, Puccinit játszani és 
hallgatni is, és amikor meg-
néztem a Manon Lescaut 
premierjét, azt éreztem, hogy 
jó lenne lent ülni. Szóval van-
nak pillanatok, de egyelőre 
még átbillen a mérleg. 

– A műsoron lévő előa-
dások közül melyiket aján-
laná?

– A Pomádé király új ruhá-
ja nagyon jó zenés darab lesz 
az évadban, a trombitások-
nak nehéz feladatot jelent. 
Azt szívesen ajánlom minden-
kinek, bár még nem ismerem 
a rendezői koncepciót.

– A kislányát mire hozza 
el a színházba? Ő játszik va-
lamilyen hangszeren? 

– Ő táncolni szeret in-
kább. A padlást néztük meg 
vele legutóbb, nagyon tet-

szett neki. Az anyukájával a 
Szegedi Kortárs Balett Tűz 
című előadására jöttek el. 
Járunk a bábszínházba, azt is 
kedveli.

– A miskolci szimfoniku-
soknál is dolgozott koráb-
ban. Az milyen kitérő volt?

– A szegedi egyetemről 
először kimentem Weimar-
ba tanulni, de nem éreztem 
túlzottan jól magamat, ezért 
hazajöttem. Abban az évben 
a Miskolci Szimfonikus Ze-
nekar kiírt egy próbajátékot. 
Ez azért nagy szó, mivel a 
zenekari zenészeké gyakorla-
tilag nyugdíjas állás, nagyon 
ritkán vesznek fel új embert, 
alig hirdetnek meg próbajáté-
kot. Elmentem a próbajáték-
ra, és megnyertem. Közben 
Szegeden éltem, jártam még 
az egyetemre és ingáztam 

Miskolcra. Egy hét ott, három 
nap itt, két hét ott, ez így ment 
két és fél éven keresztül. So-
kat köszönhetek az ottani 
kollégáknak, ott tanultam 
meg igazán, milyen egy ze-
nekarban játszani. Csakhogy 
mindig Szegeden szerettem 

volna dolgozni. Szeged ne-
kem sokkal élhetőbb, sokkal 
szebb; teljesen más struktú-
rája van ennek a városnak, 
és hát ide jártam középisko-
lába, egyetemre. Amikor az 
itteni szólamvezető nyugdíj-
ba ment, és itt is hirdettek 
próbajátékot, megnyertem, 
így jöttem vissza Szegedre. 
Itt házasodtam meg, pont jól 
jött ki minden.

– A zenekart vagy a szín-
házi zenélést kedvelte in-
kább?

– A színházi előadások 

komplexitása sokkal kö-
zelebb áll hozzám, amikor 
énekesekkel, táncosokkal 
játszunk együtt. Ilyenkor pár-
huzamosan zajlanak a cse-
lekmények a színpadon, a 
nézők látják az énekeseket, a 
mozgást, a díszleteket, amire 
azonban a zenészek kevésbé 
látnak rá játék közben. Így 
viszont komplex művészet 
jön létre. Azért volt nagysze-
rű érzés, amikor a szabad-
térin operát játszottunk, és 
a zenekarral a színpad előtt 
ültünk. Onnan láthattuk egy-
ben az előadást. Elképesztő 
élményt jelentett nagyope-
rát játszani négyezer ember 
előtt. Például az Aida is egy 
ilyen monumentális produk-
ció volt, Kesselyák Gergely 
rendezte, Pál Tamás vezé-
nyelt, fantasztikus érzés volt 
benne lenni. A színházban a 
zenekari árokban dolgozunk, 
de azért ha éppen nem volt 
fújnivalónk, ott is felálltunk, 
hogy láthassuk a színpadot.

– Mikor lépett fel szín-
padra utoljára?

– Nyáron a Chicagót ját-
szottuk a szabadtérin, to-
vábbjátszás volt az előző év-
ről, ezért azt még elvállaltam. 

– Otthon milyen zenét 
hallgat?

– A csöndet.
– Nemcsak a kislánya és 

a színház van az életében, 
hanem rendszeresen spor-
tol is. 

– Régebben hobbiszinten 
országúti kerékpároztam, az-
tán három-négy éve, amikor 
újra hiányzott a mozgás, és 
az edzőtermet unalmasnak 
találtam, egy zenész kollé-
gámmal elmentünk csopor-
tos edzésre a Tüzép közben 
található edzőterembe. Ott 
a CrossFit és a funkcionális 
edzés a fő irány, ha tehe-
tem, heti négyszer-ötször 
is beiktatok belőle egyórás 
aktív edzést. Sokféle moz-
gásformát ötvöz, az olimpiai 
súlyemeléstől az atlétikán, 
gimnasztikán, saját test-
súlyos edzésen át. Nagyon 
kedvelem, jók az edzések, 
nagyszerű a társaság, együtt 
járunk vacsorázni, túrázni, 
szilveszterezni. Jól kell szer-
vezni a napokat, hogy mindez 
beleférjen.

Dombai Tünde

Póti Bálint tavaly nyáron a szabadtéri Chicago című musicaljében játszott együtt utoljá-
ra a szimfonikus zenekarral, jelenleg a színház üzemeltetéséért felelős. Fotó: Tari Róbert
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Szegeden divat 
az olvasás!
Egy személy – egy könyv

A Somogyi-könyvtár könyvajánló sorozatában Diósi István 
matematikus a Baka István és Martin Heidegger találkozása 
a Molnár és a Tápai utca sarkán című kötetet ajánlja, amely 
a „Baka-univerzum” népszerűsítését célzó küldetéssel jelent 
meg a költő halálának 25. évfordulója alkalmából.

1985 tavaszán költöztünk egy újonnan épült szegedi panella-
kótelepre, a Tápai utcába. Nem sokkal később tűnt fel nekem 
egy furcsa fickó, aki a városrész ABC-boltjában rendszerint előt-
tem állt a sorban, kosarában az egyetlen üveg olcsó borával. 
Szakálla mögötti rejtőzködése, bizonytalan járása, bizarr humo-
ra, amelyet pénztárosnőkkel, de néha a sorban állókkal disku-
rálva is megengedett magának, iszonyatos belső feszültségről 
tanúskodott. Rendszerint összeakadt a tekintetünk, de soha 
nem szólítottuk meg egymást. Aztán egy napon a Délmagyaror-
szágban fedeztem fel a fizimiskáját. Mint kiderült, Baka István-
nak hívják, és valami költőféleség. Szeretek olvasni, ezért már 
másnap megvettem 
a Farkasok órája és 
a November angya-
lához címeket viselő 
kis füzeteket, a szom-
széd utcában lakó is-
meretlen ismerősöm 
verseivel. Nekiláttam 
az olvasásnak, és 
megdöbbentem.

Megdöbbentem, 
mert nyilvánvaló lett, 
hogy egy Vörösmar-
tyhoz és József Atti-
lához mérhető költő 
botladozik előttem a 
pénztár előtti sorban. Aztán hírt kaptam a betegségéről. 

Korábbi küzdelmeiből és évekig viselt, a betegsége okozta 
szenvedéséből a háború utáni magyar líra páratlan alkotásai 
születtek meg. Életének alig több mint 47 éve pontosan 17 
ezer 723 napot számlált. Ezekbe a napokba zsúfolódott bele 
minden, amit Baka Istvánnak a létezés felkínált, és amit egy-
idejűleg ki is kényszerített. Az emberi lét kegyetlen banalitásá-
nak szorongató élményét, a létbevetettség furcsa és misztikus 
transzcendenciáját, a Semmivel való szembenézés kényszerét 
kifejező borotvaéles költői képei, súlyos metaforái újra és újra 
lenyűgöznek.

Halála után tíz évvel Keresztury Tibor írta a következőket: 
„Attól még, hogy nem tud róla senki, a korszak egyik legna-
gyobb költője volt. Néhányan repetitív módon hajtogatták, 
páran le is írták még életében ezt, ám az életmű – megany-
nyi társához hasonlóan – épp most süllyed el menthetetle-
nül. Egyetemen nem tanítják, nem kutatják, utóélete nincs, 
monográfia nem születik róla, nem olvassa senki: költésze-
te mindebből adódóan szépen lassan a feledés homályába 
vész.”

2020-ban szegedi polgárok és vállalkozások tettek kísér-
letet a folyamat megfordítására. Egy 15 szerző által jegyzett 
kötetet jelentettek meg, amelynek írásai egy-egy Baka-vers- 
hez kapcsolódó élményről szólnak. A kötet címadó írása a 
„Baka István és Martin Heidegger találkozása a Molnár és 
a Tápai utca sarkán” az Egyesült Államokban íródott, de ér-
kezett írás a távoli Ausztráliából is. A kötet ismertetője és 
a Baka-emlékoldal a szofipress.com-on olvasható. A Baka 
István Baráti Kör Facebook-csoportjába mindenkit várunk. 
Olvassák a költő verseit, és terjesszék a hírt, hogy a magyar 
irodalom egyik halhatatlana téblábolt hajdanában Szege-
den, a Molnár és a Tápai utca sarkán!

A Baka István és Martin Heidegger találkozása a Molnár és 
a Tápai utca sarkán című kötet a Somogyi-könyvtárból kölcsö-
nözhető.

Ezeregy éjszaka  
– idén is hatszor  

a Dóm téren

Ú
jabb előadás-alkalmat hir-
det Geszti Péter, Monori 
András és Tasnádi István 
worldmusicaljéből a Sze-

gedi Szabadtéri Játékok. A fesztivál 
látogatói egy hatodik estén, július 
14-én is megtekinthetik az Ezeregy 
éjszakát hazánk legnagyobb színpa-

dán 2024-ben. Az eddig meghirde-
tett esték – július 5., 6., 7., 12. és 
13. – között már most telt házas és 
csaknem telt házas estéket találni.

A musical tervezett esőnapjai 
július 8., 9., 15. és 16. lesznek. 
Az új előadás-időpont beiktatásá-
val, akárcsak tavaly, idén is össze-

sen 24 ezer néző tekintheti majd 
meg az eredeti előadást lenyűgöző, 
nagyszínpadi kivitelben, Juronics 
Tamás rendezésében, Bujdosó Nóra 
szemet gyönyörködtető látványvilá-
gával és Madarász „Madár” János 
animációival, az ősbemutató hely-
színén. 

Szarajevóból érkezett a következő 
kiállítás a Reök-palotába

B
orko Močević szarajevói festő alkotásaiból nyílt ki-
állítás a Reök-palotában. A festőművész most elő-
ször látogatott Szegedre, tárlatát Bosznia-Hercego-
vina magyarországi nagykövete, Biljana Gutić-Bjeli-

ca nyitotta meg. Az összeállítás február 11-éig látogatható.
A Stílus mint lényeg című kiállítás a festő önarcképek-

ből összeállított, sajátos ihletésű műveit mutatja be tizenhat 
nagy méretű alkotáson keresztül. Močević viszonya a textú-
rával folyamatos változásban van, a belső vívódás, az egyén 
és a körülötte lévő gondolatok, érzések minduntalan a nyug-
hatatlan tenni akarást tükrözik. A festmények összekötnek 
embereket és nemzeteket, alkotókat és befogadókat, színe-
ket és formákat – olvasható a tárlatról kiadott közlemény-
ben. A szervezők szerint  a szegedi kiállítás új távlatokat nyit 
Magyarország és Bosznia-Hercegovina kulturális kapcsola-
taiban.
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A 
magyar (kipcsák, 
hun stb.) egyértel-
műen lovas nemzet. 
Ha a hazai regék ér-

deklik, a fehér ló mondája a 
honfoglalás környékén szüle-
tett legendák egyike, amely a 
haza földjének megszerzésé-
ről szól, és évszázadokon át 
szájhagyomány útján maradt 
fenn, míg lejegyezték. Anony-
mus is beleszőtte történeti 
munkájába, a legteljesebb tör-
ténet a Képes krónikában őr-
ződött meg. 

Árpád vezér és nemesei 
hallottak Pannónia gazdagsá-
gáról, hogy a legjobb folyó a 
Duna, és jobb föld a világon 
sehol sincsen, ezért közös el-
határozással elküldtek egy hír-
szerzőt, név szerint Kund fia 
Kusidot, hogy az egész földet 
szemlélje meg, és a föld lakóit 
kérdezze ki. Minden tetszett 
neki. Ezután elment a tarto-
mány fejedelméhez, aki Attila 
után ott uralkodott, és népe 
nevében, átadta ajándékát: 
Árpád ménesének leggyönyö-
rűbb példányát. Cserébe egy 
kulacs vizet kértek a Dunából, 
egy marék földet és egy kis fü-
vet a mezőkről. Amikor a feje-
delem a magyarok szándékát 
meghallotta, nagy örömmel 
örvendezett, azt hitte ugyanis, 
parasztok jöttek, hogy meg-
műveljék az ő földjét. Kusid 
pedig a Duna vizéből kulacsát 

megtöltötte, perjefűvel töm-
lőjét megrakta, aztán fekete 
földből rögöket vett fel, azzal 
az övéihez visszatért. 

Árpád vezér ezalatt a hét 
vezérrel Pannóniába bejött, 
de nem mint vendég, inkább 
mint a föld jogos örököse és 
birtokosa. Azt üzente a tarto-
mány fejedelmének: azon a 
földön, amelyet tőled megvet-
tek, tovább semmiképpen se 
maradj. A földedet lovon, a fü-
vedet féken, a vizedet nyergen 
megvették, és te szegénysé-
ged meg kapzsiságod miatt a 
földet, a füvet és a vizet nekik 
átadtad. 

A fejedelem, mikor ezt az 
üzenetet átadták neki, mo-
solyogva így szólt: Azt a lovat 
bunkósbottal agyonüssék, a 
féket a mezőre kivessék, az 
aranyos nyerget a Duna vizé-
be hajítsák! Erre a követ így 
szólt: Ha a lovat megütteted, 
a mi kutyáink egyék meg, jól 
kikerekedik tőle a horpaszuk, 
ha a féket a fűbe kiveted, ki-
ássuk, és a gyerekeknek ad-
juk a cifra játékot, ha pedig 
a nyerget a Dunába hajítod, 
halászaink az aranyos nyerget 
a partra kiteszik és hazaviszik.

Egy későbbi seregben, 
Mátyás fekete seregében hu-
szárcsapat volt, mozgékony 

könnyűlovasság.  Bercsényi 
László, Rákóczi testőrszáza-
dosa Franciaországban saját, 
máig fennálló huszárezredet 
hozhatott létre, eljutva a Fran-
ciaország marsallja címig. A 
leghíresebb huszárvirtus Ha-
dik András nevéhez fűződik, 
amint a nemrég vetített Hadik 
című film is bemutatta: Berlin 
elfoglalása 1757-ben. Míg 
Nagy Frigyes a francia fronton 
harcolt, 4320 katonával, gon-
dosan válogatott huszárral, 6 
éjszaka alatt elérte a várost, 
elfoglalta, majd óriási hadi-
sarc után épségben vissza-
tért zászlókkal, foglyokkal. A 
közelmúlt legnagyobb magyar 
filmsikere a Kincsem volt, a 
magyar csodaló legyőzte vala-
mennyi ellenfelét. 

Mostanság Vörösmarty Za-
lán futása egyre aktuálisabb: 
„Régi dicsőségünk, hol késel 
az éji homályban?” Párducos 
Árpád helyett pocakos kipcsák 
vezérünk uralkodik, hol vívni 
megy Brüsszelbe, hol kivonul 
a tárgyalásról, de mindig győz-
tesnek kiáltja ki magát. Napó-
leon híres méneséből szárma-
zik az a fekete szépség, amit 
török és örök barátunknak 
személyesen a magyar basa 
választott ki ajándékként.  A 
szultánutánzat nem mondta: 
Nem ily lovat akartam! 

Szeretünk lovat ajándé-
kozni. 1964 tavaszán újra 
hosszú időt töltött hazánkban 
Hruscsov, legemlékezetesebb 
útja Bábolnára vezetett. Itt 
csodálta meg Kádárral együtt 

a méltán világhírű, pompás 
fehér paripákból álló ötösfoga-
tot. Azóta több ménesbirtokot 
is fejlesztettek, Lázár János 
vezérlete alatt a mezőhegyesi 
kapott minden szépet és jót, 
de virágzik a szilvásváradi, 
a bábolnai is. Van nemzeti 
vágta, nemsokára pünkösdi 
királyt is választhatunk. 2023 
augusztusában a milliárdos 
hadügyér bejelentette: újra 
lesz magyar huszárság, kell a 
páncélosok védelmére. Sze-
retjük a lovakat, de a NER-lo-
vagok megakadnak a torkun-
kon.

Igen, mi sem ilyen álke-
resztény magyar basát akar-
tunk, sem a fehér ágyak lovag-
ját, megyénk mocskos szájú 
porszippantós díszpolgárát. 
De megkaptuk a rezsilovag 
pacalhuszárt, a nemzetiet-
len kormányunkat. Még saját 
Pegazusunk is van, ami nem 
ló, de szemeivel mindenna-
punkat tartja szemmel. De 
mint tudjuk, fejétől bűzlik a 
hal! Bayer Zsoltot nemhiába 
tüntették ki lovagkereszttel, 
vele régen elszaladt a ló, csak 
éppen elfelejtette magával 
vinni. Semjén Zsolt belovagolt 
Erdélybe fehér lovon, szeren-
csére kardot nem vitt. Hiába, 
lovas nemzet vagyunk.

Saját korrekt nemzeti kon-
zultációm során a szavazók 
100,2 százaléka egyetértett 
azzal, hogy Horthy lova szobrot 
érdemel a Parlamentben, mi-
vel szegény állat nem tehetett 
semmiről. Dúró Dóra is elége-
dett lehet, neki eddig csak lelki 
atyja mellszobrára tellett.

Dr. Zsadányi Nagy Csaba

     Postabontás
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Egy kép, két mondat

Tisztelt Olvasóink! 
Szerkesztőségünk fenntartja a jogot arra, hogy az 
észrevételeket, olvasói leveleket rövidítve, szer-
kesztett formában adja közre. 

Ki tudja, mi lesz

M
inthogy én sem 
vagyok különb a 
Deákné vászná-
nál, az eszten-

dő végén a legtöbb ember-
társamhoz hasonlóan, súlyos 
tapasztalataim birtokában én 
is megpróbálom kifürkészni, 
hogy mi várható az új, 2024-
es esztendőben. Sajnos pesz-
szimista vagyok, bár, mint 
mondják, a pesszimista való-
jában jól értesült optimista. 
Csak egy témát engedtessék 
megpendíteni.

A szomszédunkban zajló 
háború, a honvédő Ukrajna és 
az orosz agresszor között, so-
kak szerint a legfenyegetőbb, 
a legkiszámíthatatlanabb 

következményekkel járhat a 
jövőben Európa és a világ szá-
mára. Igen, bármi megtörtén-
het, de azt mégsem tartom 
valószínűnek, hogy Oroszor-
szág megtámadná bármelyik 
uniós vagy NATO-tagországot, 
ahogy azok sem avatkoznak 
be közvetlenül ebbe a hábo-
rúba. Anyagilag és fegyve-
rekkel támogatják az ukrán 
nép szabadságharcát, mi 
több, hála miniszterelnökünk 
olthatatlan kávézási szenve-
délyének, megindulhatnak a 
tárgyalások Ukrajna Unióba 
való felvételére. De mikor 
kerül arra sor? Tíz év múlva? 
Meddig tart még a háború? 
Mert ha még túl sokáig, nem 

kell hozzá nagy jóstehetség, 
hogy az ukrán nép kifárad, 
kivérzik és akár fellázad azért, 
hogy bármi áron is, de legyen 
már vége a szenvedésüknek. 
És akkor mi lesz az uniós tag-
sággal? Valószínűleg semmi. 
Jobb esetben lesz egy semle-
ges, területileg megcsonkított 
Ukrajna Oroszország és a töb-
bi európai ország között. Rosz-
szabb esetben visszakerül-
nek a hatalmas Oroszország 
népei közé. Majd meglátjuk, 
vagy nem. A tapasztalat azt 
mutatja, hogy a legritkább 
esetben történik az, amit leg-
többen várnak. Az élet már 
csak ilyen.

Méhes János
Mackók az Építő utcában. Ez a mackócsalád télvíz idején is jól érzi magát az egyik panel-
ház előkertjében, kedves dekoráció a díszhordó tetején. Fotó: Benda Beatrix

Egyszer csak  
szembejön az igazság

Karácsonyi hintaló

A
z elmúlt két esztendő hozzászoktatott bennün-
ket ahhoz, hogy a kormányfő beleszeretett a ren-
deleti irányításba. És ami tényleg zavar ebben az 
új rendszerben, az a kormányfő korlátlan hatal-

ma. Pontosabban az eddig sem korlátozott hatalmának ki-
terjesztése, az út, amelyen ez a rezsim eddig is járt. Hiá-
ba, na, van, aki beleszeret egy lányba, netán egy fiúba, a 
miniszterelnökünk beleszeretett a rendeleti irányításba… 
Egyszerűen eltöröltek minden szabályt, ami fékezné Or-
bán Viktort.

Nem csoda hát, hogy a miniszterelnök szerint egy 
olyan országban élünk, ahol béke, nyugalom és törődés 
van, odafigyelés az emberekre, szabadság és egyenlőség. 
Szerinte „Európában ma Magyarország a legszabadabb 
ország”.

Bábozzunk hát tovább demokráciát, szabadpiacot, mí-
meljünk valódi közösséget, ahol nem döntenek semmiről 
a fejünk felett. Mégis törvényeket módosít, szokásjogot 
negligál, hogy jó előre elhordja az akadályokat a leendő 
beruházások elől, mint például tették ezt a múlt század 
50-es éveiben, amikor a vas és acél országát építették 
elődeink – a nép rovására.

Olyan persze nincs, hogy a nép a Duna vagy a Tisza 
jegén összegyűlve, közfelkiáltással hirdesse meg a követ-
kező 20-30 év gazdaságpolitikáját. Jól is néznénk ki, ha a 
kormányunk dolgában nem lenne olyak szűkkeblű, mint 
amilyen most, még összezavarnák a lényeget. Ahogy addig 
is, most is elviseli az ország, hogy ellenére tették boldoggá. 
Bábozzuk hát továbbra is a demokráciát, szabadpiacot, mí-
meljünk valódi közösséget, ahol nem döntenek semmiről 
a fejünk felett, ahol beleszólásunk van közös ügyeinkbe. 
Oda se neki, hogy a szolidaritást kicsit másként értelme-
zik, mint itt lenn, hogy a harc, a hit, az erkölcs, és Isten 
mást jelent nekik, mint nekünk. Hogy a haza, amelyről a 
miniszterelnök beszél, nem a mi hazánk, abból bennünket 
kirekesztenének, más szabályokat húznának ránk.

Egyszer ugyanis szembejön az igazság, a valóság. 
Szembejön velünk, hogy vannak itt kiválasztottak, és van-
nak, akiknek a nevét sem érdemes kiejteni.

Kutnyik Pál
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Sportmix

EZÚTTAL IS ÉREM. A ma-
gyarok Sziliczei-Német Rebe-
ka 1500 méteren nyert bronz- 
érmének köszönhetően a rö-
vidpályás gyorskorcsolyázók 
gdański Európa-bajnokságán 
is folytatták a 2006 óta tartó jó 
sorozatukat: azóta minden kon-
tinensviadalon volt dobogós he-
lyük. A válogatottban a Szegedi 
Korcsolyázó Egyesületet három 
sportoló, Jászapáti Péter, Kónya 
Zsófia és Somodi Maja képvi-
selte, míg az FTC-ben sportoló 
Nógrádi Bence szintén szegedi-
ként volt ott az Eb-n.

Jászapáti és Nógrádi leg-
jobb szereplése során ne-
gyedik lett a férfi váltó tagja-
ként, a nők Kónya és Somodi 
részvételével ötödikek lettek, 
míg a vegyes váltó Kónyá-
val és Nógrádival hatodik he-
lyen zárt. Ami az egyéni ver-
senyeket illeti, 500 méteren 
Somodi 10.,  Kónya 12., Nóg-
rádi 22. lett, 1000 méteren  
Jászapáti remek versenyzés-
sel ötödikként zárt, Kónya 10., 
Somodi 11. helyen végzett, 
míg az 1500 méteres távon 
Kónya éppen Sziliczei-Német 
mögött lett negyedik, Somodi 
a 15. pozíciót szerezte meg, a 
férfiaknál Jászapáti 10. lett. A 
sportág idénye februárban a 
világkupa-sorozat két európai 
állomásával folytatódik, majd 
márciusban a rotterdami vi-
lágbajnoksággal zárul.

MARONKA A KERETBEN. A 
litván Neptunasban pattogta-
tó, szegedi nevelésű Maron-
ka Zsombor mellett Hanga 
Ádám is ott van a magyar férfi 
kosárlabda-válogatott febru-
ári Eb-selejtezőire kijelölt ke-
retben. A december elején ki-
nevezett szövetségi kapitány, 
Gasper Okorn 18-as névsorát 
a magyar sportági szövetség 
tette közzé. A szerb Crvena 
zvezda klasszisa mellett Vale-
rio Bodon-Vincent is meghívót 
kapott, aki októberben a Los 
Angeles Lakersnél készült. A 
szlovén szakember tétmérkő-
zésen február 22-én mutat-
kozik be a kispadon, amikor a 
nemzeti csapat Izlandon vívja 
első Eb-selejtezőjét, majd há-
rom nappal később hazai pá-
lyán fogadja az olasz együt-
test. A kvartett negyedik tag-
ja Törökország, a négyesből 
az első három jut ki az Eb-re. 
A tornára 2025. augusztus 
27. és szeptember 14. között 
kerül sor Rigában, Tamperé-
ben, Limasszolban és Katowi-
cében. A kieséses szakasznak 
Lettország ad majd otthont.
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Kukics lesz a Pick karmestere
Lazar Kukics szerb válogatott 
irányító nyártól az OTP Bank-
Pick Szeged férfi kézilabda-
csapatában folytatja pálya-
futását. A 28 éves játékos 
szerződése három idényre 
szól.

A
z irányító a Partizan 
Beograd együttesé-
ben kezdte pályafu-
tását, majd a spa-

nyol CB Ciudad de Logrono já-
tékosa lett. A portugál Benfi-
cában csapattársa volt Jonas 
Källman, aki korábban Sze-
geden kézilabdázott, a követ-
kező szezontól pedig másod- 
edző lesz. Kukics jelenleg a 
Rosta Miklóst is foglalkoztató 
román Dinamo Bucurestiben 
játszik.

– Klubunk hároméves 
szerződést kötött a szerb válo-

gatott irányítóval, Lazar Kukics-
csal. A 28 éves játékos július 
1-jétől lesz a játékosunk. A 
kézilabdázó komoly nemzet-
közi tapasztalattal rendelke-
zik, csapatunk erőssége lehet 
– nyilatkozta a klubhonlapon 
Kiss Bence cégvezető.

– Európa egyik legismer-
tebb és legjobb klubjában foly-
tatom a pályafutásomat, ami 
számomra hatalmas dolog – 
fogalmazott Kukics. – Tudom, 
hogy micsoda múlttal rendel-
kezik a csapat, hova érkezem, 
hisz az elmúlt időszakban a 
válogatottban sokat beszél-
gettem Bogdan Radivojevics-
csel. Csupa jót mondott min-
denről, a csapatról, a városról, 
a szurkolókról, így nagyon jó 
helyre kerülök, várom már a 
nyári kezdést, azt, hogy elő-
ször találkozzunk. Nagy a vá-

rakozás bennem, mert tudom, 
hogy sokan szeretnék, hogy ki-
harcolja a Szeged a BL négyes 
döntőben való részvételt. Ígé-
rem, ezért küzdünk majd, és 
azzal is tisztában vagyok, hogy 
mit jelent egy Szeged–Veszp-
rém meccs, méltán nevezhető 
csúcsrangadónak, amely Eu-
rópában is kiemelt figyelmet 
kap. Most már nem kell sokat 
várni, hogy találkozzunk, és 
hogy magamra ölthessem a 
kék mezt – tette hozzá Kukics.

Az irányító az M4 Sport-
nak elárulta, bár következő 
vezetőedzője a svéd Michael 
Apelgren lesz, valamint több 
csapattársa is északi, Källman 
viszont éveket töltött Juan Car-
los Pastor irányításával Szege-
den, így azt gondolja, elegye-
dik majd a csapat játékában a 
spanyol és a skandináv stílus.

Olasz idén 
Eb-re készül

N
em látja reálisnak a 
párizsi olimpiára való 
kijutást a nyílt vízi úszó 
Olasz Anna, akinek így 

idén az Európa-bajnokság lesz 
a főversenye. A 30 éves szege-
di versenyző decemberben Fá-
bián Bettina és Szimcsák Mira 
mögött csak a harmadik legjobb 
magyar lett a Madeirában ren-
dezett világkupán, így nem lehet 
ott a februári, dohai világbajnok-
ságon, ahol ki tudná harcolni az 
ötkarikás indulást.

– A legbosszantóbb, hogy a 
tavalyi vébé óta először éreztem 
magamat jó formában. Élvez-
tem a felkészülést, az edzése-
ket, mentálisan és fizikálisan is 
rendben voltam. Az edzőm és 
a környezetem is úgy gondolta, 
sikerülni fog, régen láttak ennyi-
re jó állapotban – nyilatkozta a 
Kossuth rádióban a tokiói olim-
pián negyedik Olasz, aki 2013 
után először nem lesz ott egy 
nagy világversenyen. Hozzátet-
te, egy egyperces rossz szakasz 
miatt alakultak így a dolgok a vk-
n, volt egy rossz helyezkedése, 
ami után víz alá is került.

Olasz már csak abban az 
esetben lehetne ott a párizsi 
játékokon, ha két honfitársa 
nem szerezne kvótát Dohában, 
ő pedig medencében 800 vagy 
1500 méter gyorson megússza 
a szintidőt, ezzel kapcsolatban 
viszont úgy fogalmazott, „reá-
lisan nézve a dolgokat nincs 
esély arra, hogy ott legyek az 
olimpián”.

„Az biztos, hogy nem fogok unatkozni”
Márton Anita a dobó szakágak vezetőjeként dolgozik a magyar atlétikáért

Márton Anita ősz óta a dobó 
szakágak vezetőjeként te-
vékenykedik a Magyar Atlé-
tikai Szövetségben (MASZ), 
a célja pedig az, hogy se-
gítőivel a lehető legjobban 
támogassák a sportolók és 
edzőik életét.

A
z olimpiai bronzér-
mes, világbajnok 
súlylökő az M1 ak-
tuális csatornának 

a tavalyi év végén elmondta: 
miután szeptemberben beje-
lentette a visszavonulását, a 
MASZ megkereste, hogy át-
venné-e a dobó szakágak ve-
zetését. Igent mondott, és az 
első tapasztalatok alapján 
testhezállónak érzi a felada-
tot, a munkája változatos.

– Az biztos, hogy nem 
fogok unatkozni. Eddig 
többnyire számítógép előtti 
feladataim voltak, de indul 
a fedett pályás szezon, így 
látogatom majd a versenye-
ket, a klubokat, folyamatos 
kapcsolattartásra törekszem 
a válogatott versenyzőkkel 
és edzőikkel – fogalmazott.

Kalapácsvetésben Né-
meth Zsolt, gerelyhajításban 
Magyari Zoltán, súlylökés-
ben és diszkoszvetésben 
pedig volt edzője, Eperjesi 
László segíti Márton Anita 
munkáját, és a csapatával 
azon dolgoznak, hogy a le-

hető legjobb körülményeket 
teremtsék meg a dobóknak. 
Mint mondta, az új rendszer-
ben nagyobb szabadságot 
kaptak, mint a korábbi dobó 
szakági referensek, Eperjesi 
Lászlóval pedig harmonikus 
a munkakapcsolata. Hang-
súlyozta azt is, hogy Szege-
den ifj. Eperjesi Lászlóval 
vezetik az atlétikai szakosz-
tályt, de ezt jól össze tudja 
egyeztetni a szövetségi mun-
kájával.

Az utánpótlásról szólva 
Márton kiemelte: vannak fi-
atal tehetségek, az őket ösz-
szefogó Talentum program-
ban szép számmal vannak 

dobók is, így „nem lesz ezzel 
probléma a következő 10-
15 évben”.

Az új szakágvezető a jö-
vőben szeretné használni a 
nemzetközi kapcsolatait is, 
kamatoztatni a tudását, a 
tervei között szerepel külföl-
di szakemberek Magyaror-
szágra invitálása, szakmai 
napok rendezése. Az egyik 
ezzel kapcsolatos ötlete Joe 
Kovacs kétszeres világbaj-
nok amerikai súlylökő meg-
hívása, aki szerinte magyar 
gyökerei miatt biztosan nyi-
tott lenne erre.

– Úgy gondolom, hogy 
mindig tanulhatunk valamit, 

hiszen a világ fejlődik, ne-
künk pedig ezt követni kell 
– tette hozzá Márton Anita, 
a célokat tekintve pedig úgy 
fogalmazott: szeretné a lehe-
tő legjobban segíteni a spor-
tolók és edzőik életét, gör-
dülékeny együttműködésre 
törekszik, az évek során pe-
dig szeretnének minél több 
fiatalt bevonni és támogatni.

Arra a kérdésre, hogy 
szerinte a dobó szakágak 
milyen létszámmal lehetnek 
ott a párizsi olimpián, Már-
ton azt mondta, reményke-
dik benne, hogy a magyar 
atlétikai csapat nagy részét 
a dobók adják majd.

Nagy reményekkel érkezik Szegedre Lazar Kukics. Fotó: 
MTI/Bodnár Boglárka

Márton Anita (középen) immár civilben dolgozik a magyar atlétikáért. Fotó: MASZ
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Időjárás-előrejelzés Szegedre:
tavaszias, felhős, esős idő

Január 
22.

hétfő  

Január  
23.

kedd

Január 
24.

szerda

Január 
25. 

csütörtök

Január  
26. 

péntek  

Január 
27. 

szombat 

Január 
28. 

vasárnap

Közepesen 
felhős

6/–6
Vince,
Artúr

Zápor

8/–1
Zelma,

Rajmund

Zápor

6/–4    
Timót,
Ferenc

Gyengén 
felhős

10/3
Pál,

Henrik

Gyengén 
felhős

9/3
Vanda,
Paula 

Gyengén 
felhős 

6/–1
Angéla,

Angelika

Gyengén 
felhős

7/–2
Károly,
Karola
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JANUÁR 24., SZERDA
Hekáné Dr. Szondi Ildi-

kó: 14.00 – 16.00 (A jelzett 

időponton belül elérhető a  

30/963-8137 telefonszámon 

és a szondi.ildiko@szeged.eu 

címen.)

JANUÁR 27., SZOMBAT
Kothencz János: 10.00 – 12.00 

(Csongor tér 12.)

Képviselői 
fogadóóra

Szeretne 2 ajándék belépőt nyerni a vadasparkba? Játsszon velünk! Küldje be a Szegedi Tükörnek a skandináv rejtvény megfejtését, valamint a nevét és elérhetőségét (lakcím, 
e-mail-cím, telefonszám) a szegeditukormegfejtes@szegedvaros.hu e-mail-címre, vagy dobja be a városháza portáján kihelyezett gyűjtőládába! Beküldési határidő: január 24. A 
nyerteseket e-mailben vagy telefonon értesítjük. 
Kedves Játékosunk! A rejtvény megfejtésének beküldésével hozzájárul ahhoz, hogy a sorsoláshoz szükséges adatait szerkesztőségünk az Európai Parlament és a Tanács vonatkozó 
adatkezelési rendeletének megfelelően kezelje és tárolja. Adatait legkésőbb három hónap múlva megsemmisítjük. 
Az előző számunkban megjelent rejtvény megfejtése: Gamperl Alajos Szeged vezetése után Pest főpolgármestere is lett. A nyertes: Polyákovics Mihály. Gratulálunk! 

Január 22. 
a magyar kultúra napja

A 
magyar kul-
túra napját 
1989 óta 
ünnepeljük 

meg január 22-én, an-
nak emlékére, hogy 
– a kézirat tanúsága 
szerint – Kölcsey Fe-
renc 1823-ban ezen 
a napon tisztázta le 
egy nagyobb kézirat-
csomag részeként és 
jelölte meg dátum-
mal Csekén a Him-
nusz kéziratát. A nap-
ról való megemlékezés ötletét Fasang Árpád 
zongoraművész vetette fel 1985-ben. Szavai 
szerint „ez a nap annak tudatosítására is al-

kalmas, hogy az ezer-
éves örökségből me-
ríthetünk, és van mire 
büszkének lennünk, 
hiszen ez a nemzet so-
kat adott Európa, a vi-
lág kultúrájának. Ez 
az örökség tartást ad, 
ezzel gazdálkodni le-
het, valamint segíthet 
a mai gondok megol-
dásában is”. 1989 ja-
nuárjában szervezték 
meg az első évfordu-
lós rendezvénysoroza-

tot, és azóta hagyományosan évente ünnep-
ségeket tartanak ezen a napon. 2022 de-
cembere óta hivatalos állami emléknap. 
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GYALOGLÓ KLUB TOBOR-
ZÓ
Helyszín: Agóra
Időpont: január 23., kedd, 
16.45–19 óra
A Monspart Sarolta Egészsé-
ges Életmódért Alapítvány és 
az Országos Gyalogló Idősek 
Klubhálózatának programja.

A KÉT KOREA ÚJRAEGYE-
SÍTÉSE
Helyszín: Kisszínház
Időpont: január 23., 26.
Abszurd játék.

MAGYAROK PÁRIZSBAN
Helyszín: Agóra
Időpont: január 25., csütör-
tök, 17 óra

12 SZÍNES

KOS (III. 21–IV. 20.) 
A héten a tervezésé lesz 
a főszerep legújabb pro- 

jektjében. Rájöhet, hogy a 
megvalósítást a legcélraveze- 
tőbb kis lépésekben elkezdeni, 
ezzel sikeresebb lehet.

BIKA (IV. 21–V. 20.) 
Bizakodva tekint a követ- 
kező időszakra, úgy érzi, jó 

dolgok várják. A mindennapi 
problémák megoldásában is 
sokat segíthet pozitív hozzá- 
állása. Családi életében harmo- 
nikus időszak köszönthet be. 

IKREK (V. 21–VI. 21.)  
A mindennapok hajtása 
igencsak megviselte kap- 
csolatukat, ezért  fordítson 

a héten több energiát a pár- 
jára! Nem lesz kevesebb a 
munkája, de a hozzáállásán vál- 
toztatva mindenre juthat ideje. 

RÁK (VI. 22–VII. 22.) A 
héten új lehetőségek nyíl- 
hatnak meg az életében, 
így érdemes nyitott szem- 

mel járnia. Szánjon emellett 
több energiát baráti kap- 
csolatainak ápolására, hamar 
érezni fogja, hogy megéri ez a 
befektetés. 

OROSZLÁN (VII. 23– 
VIII. 22.) Ezen a héten 
találkozhat egy régen 
látott barátjával, és vele 

együtt emlékek is a felszínre 
kerülnek, így hatalmába keríti 
a nosztalgia. Módja adódhat a 
régi hibák kijavítására is. 

SZŰZ (VIII. 23–IX.  
22.) Szeretne egyre több 
időt tölteni a természet- 
ben a következő napok- 

ban, mert úgy érzi, hogy ezzel 
jót tenne a kedélyállapotának 
is. Igazából csak akaraterő 
kérdése, rászánja-e magát a 
kimozdulásra.   

MÉRLEG (IX. 23–X.  
22.) A héten néhány 
közös programmal meg- 
erősítheti párjával való 

kapcsolatát: kiderülhet, 
hogy bár a hétköznapok során 
kevesebb idejük jut egymásra, 
attól még ugyanolyan fontosak 
egymás számára. 

SKORPIÓ (X. 23– 
XI. 21.) Miközben 
sikeres időszak áll ön 
mögött, a héten a folytatás 

is jónak ígérkezik. Örömét leli 
a munkájában, és rendben van 
az egészsége is. Mindezeknek 
családja is örül, akik most is 
mindenben támogatják önt.  

NYILAS (XI. 22–XII. 
21.) A héten egyre ki- 
egyensúlyozottabbá vá- 
lik, ami mind magánéle- 

tében, mind munkája terén 
tetten érhető lesz. Ha sikerül 
megtartania a dolgokhoz való 
pozitív hozzáállását, úgy ez az 
állapot tartóssá is válhat. 

BAK (XII. 22–I. 20.) 
Érdemes lehet a követ- 
kező időszakban a szo- 
kásosnál jobban odafigyel- 

nie az önt érő kritikákra: ha 
sikerül a dolgokhoz való hozzá- 
állásán ezek alapján változ- 
tatnia, akkor később mindez 
még nagy előnyére is válhat.

VÍZÖNTŐ (I. 21–II. 19.) 
Szabadidejét a héten pró- 
bálja meg családja tár-
saságában tölteni, hiszen 

az utóbbi időben kevesebb 
energiája jutott rájuk, mint azt 
szerette volna. Több figyelmet 
várnának el öntől.

HALAK (II. 20–III. 20.)  
Ezen a héten igazán 
nagyratörő tervek jut-
hatnak az eszébe, ame- 

lyeket fokozatosan meg is 
szeretne valósítani. Azonban 
ha a kivitelezés túlzottan nagy 
áldozatot kívánna, mindenképp 
jól fontolja meg a dolgot.

Horoszkóp Szeged régen

Gyalogló klub, két Korea, magyarok Párizsban

AZ 1972-BEN ÁTADOTT ÚJSZE-
GEDI HERMAN OTTÓ KOLLÉGI-
UMRÓL MUTATUNK EGY RÉGI 
FELVÉTELT A SZEGEDI EMLÉK-
KERESŐKNEK KÖSZÖNHETŐ-
EN. Az intézmény internetes ol-
dalán az ötvenedik jubileum kap-
csán felidézték a kezdeteket. Az 
újság arról tudósított akkoriban, 
hogy ünnepélyes külsőségek kö-
zött 1972. március 31-én átadták 
a József Attila Tudományegyetem 
új, kilencemeletes diákotthonát, 
amely 25 millió forintos költséggel 
épült. Kozma László igazgató és a 
vendégek megtekintették az épü-
letet, mely 273 egyetemi hallgató-
nak, közöttük 12 házaspárnak ad 
otthont. Végigjárták a szépen be-
rendezett szobákat, elbeszélget-
tek a diákokkal, megtekintették a 
tanulóhelyiségeket, a könyvtárat 
és a klubot, majd a tetőteraszról 
a város panorámájában gyönyör-
ködtek. A lányok a kollégium alsó 
szintjein laktak, a fiúk birodalma 
a hatodiktól kezdődött. Az össze-
házasodó párok első közös ottho-
nát a kilencedik emeleti kollégiu-
mi szobából alakíthatták ki a város 
első koedukált koleszában. Pré-
mium kategóriásnak számított a  
diákotthon, hiszen olyan, a ter-
mészettudományi karra járó egye-
temisták költözhettek be a há-
romágyas szobákba, akik addig 
12–16 ágyas hálótermekben lak-
tak. Ott kapott szobát az azóta No-
bel-díjas biokémikus, Karikó Kata-
lin is. Fotó: Szegedi Emlékkeresők 
Facebook-oldala

TÁRLATVEZETÉS
Helyszín: új zsinagóga
Időpont: január 28., vasár-
nap, 14 óra
Vezetés az Eltűnt családok 
nyomában – A Lengyel búto-
ros család című kiállításon.

A TE TÍZ ÉVED HOGY TELT?
Helyszín: Belvárosi Mozi
Időpont: január 31.–febru-
ár 4.
Válogatás a Budapesti Nem-

Szirbek István művészettör-
ténész, idegenvezető előa-
dása Párizsról. Közreműkö-
dik Kautzky Armand Jászai 
Mari-díjas színművész, érde-
mes művész (képünkön). 

LÁNGLELKŰ
Helyszín: Nagyszínház
Időpont: január 30., 31.
A Szegedi Kortárs Balett 
előadása.

zetközi Dokumentumfilm 
Fesztivál filmjeiből.

HÁROM A MAGYAR VI-
GASSÁG
Helyszín: IH Rendezvényköz-

pont
I d ő p o n t : 
február 1., 
c s ü tö r tö k , 
19 óra
Zenés ka-
baré Beregi 
Péterrel és 
Nyertes Zsu-
zsával.

A MOSOLY ORSZÁGA
Helyszín: Nagyszínház
Időpont: február 2., 3., 7., 
21., 22.
Lehár Ferenc operettje há-
rom felvonásban.

A KÉT KOREA ÚJRAEGYESÍTÉSE


